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خبر ادامه از صفحه اول

اقتصادیات نظارت بر انتخابات
...و عوایدی که این برگزاری می تواند برای جامعه 
داشــته  باشــد، مباحثی هســتند که طبعا موردتوجه 
دانش آموختگان اقتصاد قرار می گیرند. در سالیان اخیر 
به ویژه مقوله نظارت بر انتخابات از درجه بالای اهمیت 
برخوردار شده  اســت. بهترین شاهد این مدعا سرعت 
رشد هزینه های مرتبط با این موضوع در قالب قوانین 
بودجه ســالانه اســت که قابل قیاس با سرعت رشد 
ســرفصل های هزینه ای دیگر نیست. پس بی مناسبت 
نیســت که نگارنده به عنوان دانش آموخته اقتصاد در 
چارچوب یك تحلیل ســاده هزینه-فایده به آن توجه 
کند. در این یادداشت بدون توجه به منازعات سیاسی 
در باب مقولــه نظارت اســتصوابی، صرفا به مبحث 
تحلیــل هزینه-فایده نظــارت پرداختــه  ام. نظارت بر 
انتخابات با دو رویکرد کاملا متفاوت قابل تصور است؛ 
جلوگیری از دخالت مقامات و قدرتمندان و جلوگیری 
از ورود افــراد «نامناســب». در رویکرد نخســت این 
پیش فرض حاکم اســت که دولت مستقر و صاحبان 
نفوذ و قــدرت ممکن اســت جریان انتخابــات را به 
 نحوی تحت  تأثیر قــرار بدهند که نتیجه آن مطابق با 
خواست واقعی عامه رأی دهندگان نباشد. در بسیاری 
از کشورها حزب مخالف دولت به دنبال پیروزی نامزد 
دولتی ممکن اســت ادعا کنــد دولــت در انتخابات 
دخالت کرده  اســت؛ اما در رویکــرد دوم به این نکته 
توجه می شــود که مبادا افرادی ناصالــح وارد کانون 
قدرت بشــوند و نظام اجرائی کشور را دچار انحراف و 
شکســت بکنند. با تحلیل محتوای سخنان مسئولان 
ذی ربــط می توان  گفــت رویکــرد دوم در جامعه ما 
موردتوجه نهاد ناظر بر انتخابات اســت. به این  ترتیب 
سؤال بنیادین در میدان اقتصادیات نظارت بر انتخابات 
مشخص می شود: جامعه برای جلوگیری از ورود افراد 
«نامناســب» به جریان انتخابات چقدر هزینه متحمل 
می شود؟ و این شــیوه نظارت تا چه میزان در رسیدن 
به هدف خود موفقیت دارد؟ مشــابه این پرســش ها 
را در وضعیتــی که فردی برای جلوگیری از ســرقت 
خودروی خود یك سیســتم ایمنــی نصب می کند نیز 
می تــوان مطرح کــرد. مالک خودرو انتظــار دارد این 
سیستم متناســب با هزینه ای که صرف تهیه و نصب 
آن شده  است، موجبات ناکامی افراد غیرمجاز را فراهم 
کند. طبعا باید تناسبی بین ارزش خودرو، هزینه خرید 
و نصب سیســتم ایمنی و میزان کارآمدی این سیستم 
در امر جلوگیری از سرقت وجود داشته  باشد. شواهد 
پرشــماری از اظهارنظــر دســت اندرکاران و مطلعان 
می تــوان  یافت که همگی نشــان دهنده این واقعیت 
هستند که رویکرد اعمالی در میدان نظارت بر انتخابات 
دستاورد قابل قبولی نداشته  است. از جمله می توان به 

موارد زیر اشاره کرد:
۱- آیت االله یزدی، عضو ســابق شورای نگهبان، دو 
سال پیش گفته  بودند: «میان برخی از نمایندگان با وزرا 
ساخت و پاخت هایی وجود دارد، به نحوی که به عنوان 
نمونه فلان وزیر را صدا می زنند و از آن می خواهند که 
فلان معدن را به من یا به فرزند و داماد من بده تا برود 

از آن استفاده کند».
۲- آقای میرســلیم، عضو مجلــس یازدهم، ادعا 
می کند فلان نماینده با دریافت رشوه، پرونده تحقیق و 
تفحص از شهرداری تهران را متوقف کرده  است. سپس 
سخنگوی قوه قضائیه می گوید یکی از نمایندگان سابق 

مجلس در این ارتباط بازداشت شده  است.
۳- برخی سیاسیون تندرو، مقامات منتخب کشور 
در دوره های مختلف را با اتهاماتی سنگین حتی از نوع 
نفوذی بودن، دوتابعیتی بودن، فساد گسترده مالی و... 
می  نوازند. بااین حال این رفتار از سوی نهادهای ناظر که 
خود پرونده این مقامات را بررســی کرده و بارها مجوز 
حضورشان در صحنه انتخابات را داده اند، مورد عتاب 

و خطاب قرار نمی گیرد.
۴- بارها افرادی که در دوره های گذشته انتخابات 
صلاحیتشان تأیید شــده، با رد صلاحیت روبه رو شده 
و از جریان انتخابات کنار گذاشــته  می شــوند. حداقل 
معنی این کار این اســت که فردی مســتعد انحراف و 
ازدســت دادن صلاحیت، در دور قبل تأیید شده و نهاد 
بررســی کننده با بررســی دقیق خود متوجه انحراف 

پنهان و بالقوه او نشده  است.
موارد فراوانی از این قبیل را می توان برشــمرد که 
همه گویای این واقعیت هســتند که شــیوه نظارت و 
رد صلاحیت افراد «نامناســب» و کنارگذاشتنشــان از 
جریان انتخابات اصلا کارســاز نبوده  اســت، زیرا اگر با 
این شیوه می شد به مجلسی منزه و بدون ایراد برسیم 
یا رئیس جمهوری «مناســب» انتخاب کنیم، شــاهد 
این همه اختلاف نظر و «افشاگری» در جامعه نبودیم. 
علاوه  بر این موارد، چند ســالی است که مبحث «روی 
میز بودن پرونده و امکان رد صلاحیت حتی با فاصله 
چند روز بعد از تأیید» مطرح شــده  است. این مبحث 
علاوه بر تأیید ضمنی ناکارآمد بودن شــیوه بررســی و 
عدم امکان کشف «انحراف پنهان»، به دشواری دیگری 
نیــز در جریان انتخابات کشــور دامــن می زند. هفته 
گذشته آقای همتی، نامزد ریاست  جمهوری، در برنامه 
تبلیغاتی خود مطلبی مرتبــط با حجاب گفت. عضو 
محترم شــورای نگهبان به این مطلب واکنش نشــان 
داده و امکان بررســی مجدد صلاحیت برخی نامزدها 
را مطرح کرد. آقای همتی در پاســخ گفت: «می گویند 
فلانی چرا درباره حجاب دختران در ماشــین صحبت 
کرده و ممکن اســت درباره صلاحیــت او تجدید نظر 
کنیم، خب بکنید؛ من به خاطر اینکه در صلاحیت من 

تجدید بشود یا نشود، خودم را سانسور نمی کنم». 
برداشت آقای همتی از واکنش سریع عضو محترم 
شــورای نگهبان این بود که گویی نامزدها باید از ترس 
ردصلاحیت شــدن، مواظب ســخنان خود باشــند و 

به اصطلاح خودسانسوری کنند.
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نخستین مناظره کاندیداهای انتخابات ریاست جمهوری طرح مسئله و راهکاری برای مشکلات مردم نداشت

تأمین یک سوم منابع ۵۷۰ هزار جای خالی دغدغه های مردم در مناظره اقتصادی
میلیارد تومانی بودجه ۱۳۹۹

 از  بورس
تسنیم: وزارت اقتصاد یک ســوم منابع ۵۷۰ هزار  �

میلیارد تومانی بودجه ۱۳۹۹ را از طریق بازار سرمایه 
تأمین کرده است. بررسی گزارش وزارت اقتصاد نشان 
می دهد در ســال ۱۳۹۹ مجموعــا ۲۳۰ هزار میلیارد 
تومان از بازار سرمایه تأمین مالی انجام شده است. بر 
این اساس در بخش انتشار اوراق تأمین مالی اسلامی 
حــدود ۱۷۵ هزار میلیــارد تومان، شــامل ۱۲۳ هزار 
میلیارد تومان اوراق مرابحه عام، ۴۳٫۷ هزار میلیارد 
تومــان اخزا، پنج هزار میلیــارد تومان اوراق منفعت 
و ۲٫۸ هزار میلیارد تومان ســلف موازی اســتاندارد 
تأمین شــده اســت. از ســوی دیگر ۱۸ هزار میلیارد 
تومان از طریق فروش واحدهای دو صندوق دارایکم 
و پالایش، ۱۴٫۵ هزار میلیــارد تومان عرضه تدریجی 
سهام،  شش هزار میلیارد تومان تهاتر بدهی از طریق 
واگذاری ســهام و در مجموع ۳۸ هزار میلیارد تومان 
از محل فروش ســهام تأمیــن مالی انجام شــد. در 
بررسی ســندی که از سوی رئیس مرکز پژوهش های 
مجلس شــورای اسلامی منتشر شــد،  مالیات نقل و 
انتقال سهام نیز عایدی ۱۶ هزار میلیارد تومانی برای 

بودجه دولت در پی داشته است.

پرداخت تسهیلات ۴ درصدی 
برای کشت گیاهان دارویی

ایلنا: مجری طــرح گیاهان دارویــی وزارت جهاد  �
کشــاورزی از پرداخت تســهیلات چهار درصدی برای 
کشت گیاهان دارویی خبر داد و گفت: تا پایان تابستان 
سال جاری بارانداز فیزیکی و دیجیتالی گیاهان دارویی 
در ۳۰ اســتان کشــور راه اندازی می شود. حسن زینلی 
با اشــاره به ظرفیت  های بالای ایــران در تولید گیاهان 
دارویــی اظهار کــرد: در حال حاضر ۲۶۵ هــزار هکتار 
از اراضی کشــور زیر کشــت انواع گیاهان دارویی قرار 
دارد. وی ادامــه داد: مهم ترین گیاهان کشت شــده در 
این اراضی گل محمدی، زعفران، گشــنیز، ســیاه دانه، 
گل گاو زبــان و موســیر اســت. زینلــی میــزان مواد 
استحصالی از گیاهان دارویی را ۴۰۰ هزار تن اعلام کرد 
و افــزود: ارزش صادراتی گیاهان داوریی از کشــور در 
ســال گذشته به ۵۵۰ میلیون دلار رسیده که نسبت به 
ســال ۹۸، در میزان ماده خشک رشد ۶۰ تا ۷۰ درصدی 
داشته است. به گفته او برنامه وزارت جهاد کشاورزی 
توسعه کشت گیاهان دارویی با توجه به کم آب بر بودن 
آنهاست، ضمن اینکه در توسعه کشت این محصولات 
تولید فراورده ثانویه و استانداردســازی با هدف ایجاد 
ارزش افزوده مد نظر قرار گرفته اســت. زینلی معتقد 
اســت با اســانس گیری از گیاهان دارویی ارزش آنها 
۱۰ برابر می شــود. او همچنین از پرداخت تســهیلات 
چهار درصد به سرمایه گذاران در بخش تولید گیاهان 
دارویی با ثبت طرح توجهی در ســامانه سیتا (سایت 
سامانه یکپارچه تســهیلات اعتباری جهاد کشاورزی) 
خبر داد. زینلی گفت: علاوه بر کشــت گیاهان دارویی 
برای تمامی بخش هــای زنجیر ارزش محصولات این 
گیاهان تســهیلات ۴ تا ۱۰ درصدی در نظر گرفته شده 
اســت. مجری طــرح گیاهــان دارویــی وزارت جهاد 
کشاورزی با تأکید بر اینکه برنامه ریزی شده است میزان 
صادرات محصولات گیاهان دارویی تا ســال ۱۴۰۴ به 
پنج میلیارد دلار برســد، گفت: با اجــرای برنامه های 
عنوان شده رسیدن به این میزان صادرات سخت نیست 
و می توان روزی را متصور شد که این محصولات نقش 

مؤثری در ارزآوری بخش کشاورزی داشته باشند.

شــرق: عصر شــنبه نخســتین مناظره انتخاباتی هفت نامزدی که توانستند 
تأییدیه شــورای نگهبان را دریافــت کنند، با محوریت اقتصاد برگزار شــد اما 
به نظــر می آید افکار عمومی تاکنون به تغییر چهــره نامزدها بیش از نگاه  و 
راهکار اقتصادی شان توجه نشــان دادند. اگرچه توجه به میزان استفاده این 
کاندیداها از «بوتاکس» بیشتر با حالت طنز بیان می شود اما منتقدان می گویند 
این واکنش ها ریشــه در طراحی پرســش ها و همچنین نوع برخورد و راهکار 
نامزدها درباره مسائل اقتصادی دارد. از یک طرف در پرسش های مطرح شده 
از سوی کارشناسان صداوسیما، اثری از دغدغه های جدی امروز جامعه ایران 
ماننــد آثار اقتصادی کرونا، نوع نگاه به برجام و تحریم ها و همچنین بورس و 
بحران امروزش نبود و از طرف دیگر هم کاندیداها در پاســخ های خود چندان 

به این دغدغه های جدی نپرداختند.
 از قطار تا اسکوتر برقی؛ غفلت دسته جمعی از  ابرچالش ها

«مگر زندگی مردم باید از زندگی دولت جدا باشــد؟ چرا باید قطار انقلاب 
روز به روز کوچک شــده و به یک اســکوتر تبدیل شــده باشــد»؛ تبدیل قطار 
انقلاب به اســکوتر یکی از دیده شده ترین اصطلاحات مناظره اول کاندیداهای 
ریاســت جمهوری بود که البته بیشــتر هــم در طعنه به محتــوای مناظره و 
پاسخ ها استفاده شد. درحالی که در فضای به نسبت سرد این روزهای انتخابات 
ایران، انتظار می رفت مناظره ها کمی به انتخاباتی شدن جامعه کمک کند اما 
حالا منتقدان می گویند دســت کم مناظره اول چندان توفیقی نداشت و علت 
اصلــی را در غفلت مناظره اقتصادی از چالش های مهم اقتصادی می دانند. 
دراین باره یک کارشــناس اقتصادی ضمن انتقاد از نادیده گرفته شدن بسیاری 
از موضوعــات و چالش های اقتصادی مهم در ایــن مناظره گفت: نامزدهای 
ریاســت جمهوری زمانی که وعده هایی را مطــرح می کنند حتما منابع مالی 
برای آنها در نظر بگیرند تا به مشــکلات اقتصادی اضافه نشود. کامران ندری 
که با ایســنا ســخن می گفت، درباره تحلیل کلیات اولین مناظــره انتخاباتی 
میان کاندیداهای ســیزدهمین دوره انتخابات ریاســت جمهوری اظهار کرد: 
روند مناظره از منظر طرح ســؤالات وضعیت مناســبی نداشــت و ســؤالات 
خوبی پرسیده نشــد. در پاسخ به این سؤالات هم کاندیداها صرفا از وضعیت 
اقتصادی ای مانند تورم بالا، بی کاری، رشــد سرمایه گذاری پایین، فساد گسترده 
و... گفتنــد که تمام مردم از آن اطلاع دارند و تکرار مکررات اســت. او افزود: 
همچنین برای وعده هایی که از ســوی نامزدها مطرح شــد، صحبتی از منابع 
مالی پیش بینی شــده به میان نیامد و نکاتی هم از ســوی آنها مطرح نشد که 
این اطمینان خاطر را ایجاد کند که برای حل مشکلات اقتصادی کشور برنامه 
و عزم جدی دارند. علاوه بر این، وعده دادن برای طرح ها و پیشــنهادهایی که 
پشتوانه مالی ندارند، می تواند بسیار خطرآفرین باشد و به مشکلات اقتصادی 
دامن بزند. این کارشناس اقتصادی ادامه داد: در اولین مناظره به چالش های 
اصلی اقتصاد همچون انحصارات موجــود در اقتصاد ایران، تعارض منافع، 
اقتصاد سیاســی و... پرداخته نشــد و در طول این مناظره، نامزدها بیشــتر به 
تبیین وضع موجود پرداختند و حتی به صورت کامل نیز چالش ها و وضعیت 
فعلی اقتصاد مورد بررسی قرار نگرفت. ندری تأکید کرد: برای وعده هایی که 
از سوی نامزدها مطرح می شود، باید پشتوانه ای مالی هم در نظر گرفته شود؛ 
زیرا اکنون دولت با کسری بودجه مواجه است و پیش بینی نکردن منابع برای 

وعده ها به کسری های مالی دولت دامن می زند.
 شعارهای اقتصادی و جای خالی بورس در مناظره!

اگرچه تأکید نامزدهای انتخابات پیش رو بر شعارها و راهکارهای اقتصادی 
اســت و یکی از دغدغه های امروز مردم ایران نیز به ازدســت دادن بخشــی از 

سرمایه خود در این بازار برمی گردد اما مناظره اقتصادی نامزدها توجه چندانی 
به بورس نداشــت. این فضا در حالی اســت که بازار سرمایه در سال ۱۳۹۹ به 
مهم ترین بازار کشور تبدیل شد؛ چراکه آزادسازی سهام عدالت و صعود سریع 
این بازار باعث شــد پای ۵۰ میلیون نفر از مردم کشــور به این بازار باز شــود و 
ســرمایه گذاران خرد بسیاری ســرمایه های خود را به این بازار سپردند. اتفاقی 
که حاشــیه های زیادی را در پی داشت؛ چراکه بسیاری نوک پیکان انتقاد را به 
سمت دولت گرفته و مطرح کردند که چند دلیل مختلف ازجمله تأمین مالی 
دولت از بازار ســرمایه باعث ریزش چشمگیر این بازار شــد؛ به طوری که بازار 
از قله دو میلیون واحد در مرداد ســال گذشــته تا یــک میلیون واحد در هفته 
گذشته سقوط کرد و در این سقوط سرمایه های مردم نیز از دست رفت. در این 
شــرایط، هرچند انتظار فعالان بازار سرمایه و ســهامداران این است که دولت 
جدید مانند دولت فعلی در روند بازار سرمایه دخالت نکند اما انتظار می رفت 
حال که بازار ســرمایه چه درست و چه غلط میزبان نیمی از مردم کشور شده 
است، کاندیداهای ریاست جمهوری در برنامه  اقتصادی خود، سرفصلی از این 
بازار مخصوصا درباره تکمیل فرایند آزادسازی سهام عدالت به مخاطب ارائه 
کنند. بااین حال، شرایط به گونه ای بود که در مناظره اول تنها قاضی زاده هاشمی 
به ضرورت حل مســئله بورس اشــاره کرد و گفت: بورس یک مســئله حاد و 
یک مســئله ساختاری و مزمن دارد که بخش ساختاری آن در مجلس در حال 
اصلاح است و بخش حاد آن با سه دستورالعمل در سه، چهار روز اول دولت 
پیش بینی شده که به سمت بهبود بازار سرمایه برویم. همچنین رضایی فقط در 
پاسخ به ســؤالی درباره روند خصوصی سازی در کشور گفت: خصوصی سازی 
در این دوران چگونه باید شــکل می گرفت؟ کســانی که کارخانجات دولتی را 
می گیرند و می برند، زمین را می فروشند و تجهیزات را هم می برند، چرا نظارتی 
بر آنها نبود؟ کســی که می خواهد وارد خصوصی ســازی بشــود باید اهلیت 
داشته باشد. در روسیه آیین نامه خصوصی سازی صدصفحه ای وجود دارد که 
کارآمدی فرد را مدنظر قرار می دهد. این اشاره کوتاه از سوی کاندیداها در حالی 
صورت گرفت که شعار ســال جاری هم مانند سال های قبل اقتصادی بوده و 
بازار ســرمایه نیز یکی از اصلی ترین بازارهای مالی در کشور محسوب می شود؛ 
بازاری که در ســال ۱۳۹۹ و در شــرایطی که دولت به دلیل تحریم با کســری 
بودجه مواجه بود، به تأمین بخشی از کسری بودجه کمک و نقش مهمی ایفا 
کرد و انتظار می رفت حداقل در شــعارهای کاندیداها جایی داشته باشد. البته 
این خواسته به معنای دخالت دولت در بورس نیست، بلکه دولت وظیفه دارد 
سازوکارهای قانونی بورس، وضعیت صنایع، شرکت ها، تسهیلات، قیمت گذاری 

دستوری، موانع تولید و... را تعیین تکلیف کند.

انحراف ۲۴درصدی در آمار  یک نامزد ریاست جمهوری
مناظــره کم رمق اقتصــادی کاندیداهــای ریاســت جمهوری در حالی با 
اتهامات غیراقتصادی نامزدها به همدیگر کمی حاشیه برانگیز شد که چندان 
به دغدغه های اصلی مردم در آن پرداخته نشد و حتی برخی آمار مطرح شده 
هم با ایرادهایی همراه بود. در این مناظره یکی از نامزدهای ریاست جمهوری 
مدعی شــد صادرات ایران به ۲۸ کشــور اتحادیه اروپا ۵۰ درصد صادرات به 
افغانســتان اســت اما آمار رســمی کمتربودن صادرات را تأیید می کند و این 
صادرات در حد ۲۶ درصد است و حدود ۲۴ درصد اختلاف وجود دارد. آن طور 
که ایسنا در این باره نوشته است، سعید جلیلی در اعلام دیدگاه اقتصادی خود 
از برنامه جدی برای حوزه اقتصادی سخن گفت و این گونه مطرح کرد که «اگر 
می خواهیم جهش داشته باشیم باید برنامه جدی برای اقتصاد داشت و دنبال 
بهانه نگردیم و برای آن دو تا سه موضوع اصلی مطرح است. وقتی ارزش پول 
ملی ایجاد می شود که بتوان جهش تولید داشت و آن وقتی است که جهش 
صادرات داشت و این زمانی است که بتوان تعامل گسترده و سازنده با جهان 
داشت و معطل چند کشور نماند. یکی از سؤالات ما این است که چرا صادرات 
ایران به ۲۸ کشور اتحادیه اروپا نصف صادرات به افغانستان است؟». بررسی 
وضعیت تجارت خارجی ایران کلیت اعلام جلیلی مبنی کمتربودن صادرات 
ایران به اتحادیه اروپا نســبت به افغانستان را تأیید می کند، ولی از نصف هم 
کمتر اســت. این در حالی اســت که طبق گزارش گمرک ایران در پایان ســال 
۱۳۹۹، تجارت خارجی ســالانه ایران ۱۴۷.۴ میلیــون تن به ارزش ۷۴ میلیارد 
دلار بــوده که از این میزان بالغ بر ۱۱۳.۶ میلیون تن به ارزش ۳۵ میلیارد دلار 
صادرات و همچنین ۳۳.۷ میلیون تن به ارزش ۳۸.۸ میلیارد دلار واردات بوده 
اســت. اینکه میزان صادرات ایران به اتحادیه اروپا و افغانســتان چقدر بوده، 
موضوعی اســت که لطیفی، ســخنگوی گمرک ایران، در رابطه با آن گزارشی 
به ایســنا اعلام کرد. طبق این گزارش، در ســال گذشــته میزان صادرات ایران 
بــه اتحادیه اروپا ۶۰۴ میلیون و۶۶هــزار و ۸۸۴ دلار بوده، در حالی که در همین 
دوره، آمار صادرات ایران به افغانستان دومیلیارد و۳۰۸میلیون و۴۰۱هزارو ۲۵۹ 
دلار بوده اســت؛ بنابراین صادرات ایران به کشورهای اتحادیه اروپا ۲۶ درصد 
و به عبارتی حدود یک چهارم صادرات به افغانســتان است، نه نصف آن. آمار 
اعلامی ســخنگوی گمرک ایران نشان می دهد که آلمان با ۲۳۳ میلیون دلار، 
شــریک اول صادراتی ایران بین کشــورهای عضو اتحادیه اروپاست و بعد از 
آن ایتالیــا با ۱۲۶ میلیون و ۷۳۲ هزار دلار قرار دارد. از بین کشــورهای اتحادیه 
اروپــا کمترین صــادرات ایران به لوکزامبــورگ بــا ۴۴۸ دلار اختصاص دارد. 
سخنگوی گمرک ایران در گزارش خود وضعیت واردات ایران از اتحادیه اروپا 
را نیز اعلام کرد که نشــان از رقم پنج میلیارد و۵۰ میلیون و۸۸۶ هزار و ۲۸۱ دلار 
داشت. در واردات نیز آلمان با یک میلیارد و۸۵۱ میلیون و ۱۷۰هزارو ۴۹۲ دلار در 
صدر قرار دارد. همچنین هلند بــا ۸۸۹ میلیون و ۴۸۸هزار و ۲۰۸ دلار، ایتالیا با 
۶۸۷میلیون و۳۱۹هزارو ۹۱۳ دلار، اتریش با ۳۲۵ میلیون و۹۹۵هزار و ۴۱۳ دلار 
و فرانســه با ۲۸۴ میلیون و۲۸۲ هزار و ۹۶ دلار دیگر کشــورهای صادرکننده به 
ایران هســتند. بر این اساس، مستندات گمرک ایران به عنوان منبع اصلی آمار 
تجارت خارجی که در گزارش های آماری قابل دسترس در سایت این سازمان 
نیز وجود دارد، نشان می دهد آمار اعلامی درباره صادرات به کشورهای عضو 
اتحادیه اروپا و افغانســتان با آمار رســمی همخوانی چندانــی ندارد. اگرچه 
منظور جلیلی توجه بیشتر به صادرات به کشورهای جهان بود اما اینکه استناد 
وی به کدام آمار بوده در ابهام قرار دارد و لازم است درباره این اختلاف حدود 

۲۴درصدی آماری و چرایی آن توضیح ارائه شود.

شرق: چندسالی است که میزان افزایش اجاره مسکن 
به حدی شــدت یافته که عملا به یکی از مشــکلات 
جدی جامعه ایران و ساکنان کلان شهرها تبدیل شده  
است. در همین دو، سه سال گذشته بخشی از ساکنان 
مناطق مرکزی به حاشــیه شهرها مهاجرت کردند و 
در مناطق پایین و حاشیه ها تغییرات به شیوه دیگری 
رخ داده اســت. روند این تغییرات و همچنین میزان 
افزایش اجاره و قیمت مسکن در حدی بود که کار به 
مصوبه دولت و چندیــن بخش نامه و طرح حمایتی 
هم کشیده شــد و حالا قرار است میزان وام و سقف 
افزایش اجاره بها به نســبت سال گذشته هم نهایتا تا 
اواخر هفته آینده اعلام شود. در تازه ترین خبر همین 
دیروز معاون مسکن وزیر راه و شهرسازی از تصویب 
نهایی وام اجاره و تعیین ســقف اجاره بها در جلسه 
آینده ســتاد مبارزه با کرونا و ابــلاغ آن تا هفته دیگر 
خبر داد و گفت: تابســتان امســال بازار اجاره تحت 
اجرای بســته حمایتی از مســتأجران بــا آرامش به 
کار خــود ادامه خواهــد داد. «محمود محمودزاده» 
که با ایرنا ســخن می گفت، دربــاره آخرین وضعیت 
تصویب وام اجاره و تعیین ســقف اجاره بها در ستاد 
مبارزه با کرونا گفت: بسته پیشنهادی وزارت راه برای 
تنظیم بازار اجاره و حمایت از مســتأجران در ســتاد 
تصویب شــده و تا هفته دیگر ابلاغ خواهد شــد. او 
با بیان اینکه پیشــنهاد وزارت راه و شهرسازی تداوم 
پرداخت تسهیلات اجاره بها و همچنین تعیین سقف 
اجاره بها مثل تابســتان سال گذشته است، گفت: این 
پیشــنهاد تصویب شــده و به دلیــل تعطیلات چند 
روز اخیــر و تعطیلــی ســتاد مبارزه بــا کرونا و عدم 
برگزاری جلســه روز شــنبه ابلاغ آن بــه هفته آینده 
موکول خواهد شد. بر اســاس اظهارات معاون وزیر 
راه و شهرسازی مصوبه ســقف اجاره بها و پرداخت 
تســهیلات اجاره به این دلیل مجددا تمدید می شود 
تا بازار اجاره تابســتان امســال هم با آرامش و بدون 
جهش قیمتی به کار خــود ادامه دهد. محمودزاده 
در پاســخ به این ســؤال که آگهی های اجاره خبر از 
افزایش قیمت و ارائه پیشــنهادات نجومی و بالایی 
از سوی مالکان دارد، گفت: یکی از دلایلی که دولت 
ســعی دارد امســال هم مصوبه تمدید تســهیلات 
اجاره و تعیین ســقف را دریافت کنــد، کنترل بازار و 
جلوگیــری از افزایش قیمت ها اســت. او ادامه داد: 
بــه دلیل اینکه بازدهی بازارهای مــوازی پایین آمده 
است، بازار اجاره در کلان شهرها و شهرهای پرتقاضا 
رقابتی می شــود که ممکن است افزایش قیمت ها را 
در پی داشته باشــد. محمودزاده ابراز امیدواری کرد 

که با تصویب نهایی بســته کنترل بازار اجاره در ستاد 
کرونا، قیمت ها در تابســتان امســال هم کنترل شود. 
معــاون مســکن وزارت راه و شهرســازی همچنین 
خبر داد که به دلیل کاهش قیمت مســکن، امســال 
ارقامــی که صاحبخانه هــا می تواننــد روی قرارداد 
اجاره خود اضافه کنند، از ســال گذشته کمتر است. 
تابستان سال گذشته مالکان در کلان شهرها تا سقف 
۳۰ درصد امــکان افزایش بهای اجاره را داشــتند و 
همچنیــن باید قراردادهای اجاره را تمدید می کردند. 
این مصوبه سال گذشته منجر به کاهش ۴۰درصدی 
اسباب کشــی در کلان شــهر تهران شــد. وزیــر راه و 
شهرســازی نیز چنــد روز پیش اعلام کــرد ارائه وام 
ودیعه مسکن که در سال گذشــته توسط ستاد ملی 
کرونا مصوب و در کل کشــور اجرائی شــد در اینکه 
جابه جایی مســتأجران کاهش چشــمگیری داشــته 
باشــد، بســیار مؤثر واقع شــد. او گفته است کلیات 
افزایــش و تداوم وام ودیعه مســکن در ســتاد ملی 
کرونا مصوب شد. انتظار است تا با این مصوبه مردم 
مراعات حال یکدیگر را در این ایام که همه گیری کرونا 
وجود دارد، داشــته باشند تا همه با هم از این بحران 
عبور کنیم. تمامی قراردادهای اجاره فعلا با مصوبه 
سال گذشته ستاد کرونا که در تهران تا نرخ ۳۰ درصد 
است تمدید می شود. تسهیلات وام اجاره نیز در سال 

گذشته ۵۰ میلیون تومان برای کلان شهرها بود.
 آغاز ثبت نام مجدد مسکن ملی از  امروز

دو روز پیــش هم معــاون وزیر مســکن از آغاز 
ثبت نــام مجــدد مســکن ملــی از ۱۷ خــرداد خبر 
داده بود. معاون مســکن و ســاختمان وزارت راه و 
شهرسازی در این باره گفته بود: تسهیلات مسکن ملی 
از ۱۰۰ بــه ۱۵۰ میلیون تومان افزایش یافته اســت، 
ضمن آنکه ثبت نام مجدد طرح اقدام ملی مســکن 
از ۱۷ خرداد امســال در ۲۳۰ شــهر آغاز خواهد شد. 
محمــود محمودزاده، معاون وزیر راه و شهرســازی 
اظهار کرد: زمین احداث مســکن ملی در ۲۳۰ شهر 
تأمین شــده اســت و از هفته آینــده مرحله مجدد 
ثبت نام در شــهر هایی که زمین برای آنها تأمین شده 
آغاز خواهد شــد. محمودزاده اضافه کرد: با مصوبه 
دولــت تســهیلات اختصاص یافته به مســکن ملی 
از ۱۰۰ بــه ۱۵۰ میلیون تومــان افزایش یافته و تولید 
مستمر مسکن در دستور کار است. معاون وزیر راه و 
شهرسازی با اشاره به اینکه عملیات اجرائی احداث 
۵۳۰ هزار واحد مســکن ملی در کشــور آغاز شده از 
افتتاح مرحله دوم مســکن ملی نیــز تا پایان خرداد 
خبــر داد، همچنین بیــان کرد که مرحله نخســت 

افتتاح های طرح اقدام ملی مسکن آبان سال گذشته 
صورت گرفت.

این میــزان افزایش قیمت ملــک و اجاره بها در 
حالی اســت که بر اســاس اعلام معــاون وزیر راه و 
شهرســازی دســت کم یک میلیون و ۱۵۰ هزار خانه 
خالی وجود دارد که در کارتابل سازمان امور مالیاتی 
قرار برای پرداخت مالیات قرار گرفته اســت. پیش تر 
هم محمد اسلامی وزیر وقت راه و شهرسازی تعداد 

واحدهای خالی شناسایی شــده را یک میلیون و ۵۰۰ 
هــزار واحد عنوان کرده و گفته بود از این تعداد ۳۰۰ 
هــزار واحد به ســازمان امور مالیاتــی معرفی و به 
موجب قانون، این سازمان می تواند برای اخذ مالیات 
اقــدام کند. هم زمان مجلس یازدهم اصلاحیه طرح 
مالیات بــر خانه های خالی را که از ســال ۱۳۹۴ به 
تصویب رســیده بود در دستور کار قرار داد و ۲۶ آذر 

۱۳۹۹ از سوی شورای نگهبان تأیید شد.

وزارت راه و شهرسازی از تصویب نهایی وام اجاره و تعیین سقف اجاره بها  خبر می دهد
جزئیاتى از بسته حمایتى از مستأجران


